
Interferon 
konferencia 

Szegeden tartotta kong-
resszusát a Magyar Mikro-
biológiai Társaság augusztus 
végén. A konferenciát, 
amelynek mintegy 250 részt-
vevője volt, a SZOTE és a 
JATE Mikrobiológiai Inté-
zete szervezte. A tanácsko-
záson belül három szimpó-
ziumot tartottak: az egyik a 
biotechnológiával, a másik 
a látens vírusfertőzésekkel, 
a harmadik az interferon-
kutatással foglalkozott. Ez 
utóbbi tanácskozásról tájé-
koztatott bennünket dr. Bé-
ládi Ilona egyetemi tanár, a 
SZOTE Mikrobiológiai Inté-
zetének vezetője. 

— Az országos kongresz-
szusokat (általában Pesten 
szokták tartani, ezért nagy 
megtiszteltetés volt szá-
munkra, hogy most Szeged 
kapta meg a rendezés jo-
gát. Eredetileg mindhárom 
témakör megbeszéléseit fél-
naposra terveztük, de azután 
meg kellett hosszabbítani ezt 
az időt. Nagyon jól sikerült 
a szervezés, a meghívott kül-
földi tudósok közül csak 
ketten nem jöttek el. Jelen 
voltak többek között cseh-
szlovák, szovjet, japán, fran-
cia, jugoszláv, norvég, len-
gyel, NDK-beli és amerikai 
kutatók. Tizennégy külföldi 
és tíz magyar tartott elő-
adást az interferonkutatás-
ról. 

— Kérem, mondjon né-
hány szót az interferonról! 

— Néhány éve sokat írt 
a sajtó róla, mint a rák el-
leni csodaszerről. Az akkori 
nagy érdeklődés ráirányí-
totta a figyelmet, nagysza-
bású kutatások indultak 
meg, elsősorban a nyugati 
államokban óriási összege-
ket és energiát fektettek a 
rák vélt gyógyszerének ki-
dolgozásába. A klinikai kí-
sérletek során kiderült, hogy 
az interferon nem mindig 
jó, de sok -esetben;--például 
a fehérvéVűség bizonyos ese-
teiben, legjobb rendelke-
zésre álló szer. A gyógyulás 
nem százszázalékos, de az 
eddigi terápiáknál nagyobb 
arányú. Bizonyos más sze-
rekkel, citosztatikumokkafis 
érhető el ilyen eredmény, de 
azoknak igen erős toxikus 
hatása van. Az interferon-
nak az is előnye, hogy a 
mellékhatások kisebb meny-
nyiség adásakor túrhetőek 
(általában csak viszonylag 
magas lázat kelt). 

— Hogyan termelődik, és 

hogy fejti ki hatását az in-
terferon? 

— Az interferont a sejtek, 
többek között a fehérvérsej-
tek termelik, mint vírusölő 
szert. Éppen ebben rejlik 
egyik jelentősége is. A bak-
tériumok ellen ugyanis már 
elég sok gyógyszer áll ren-
delkezésünkre, a vírusfertő-
zéseket azonban gyakorlati-
lag nem tudjuk gyógyszere-
sen kezelni, ez esetben min-
dig a szervezet maga győzi 
le a fertőzést. A szervezet 
immunrendszere csak 5-6 
nap múlva reagál, ezalatt az 
interferon gátolja a szerve-
zetbe került vírus nagymér-
vű elszaporodását. Már pár 
órával a vírus bejutása után 
működésbe lép. 

— Milyen érdekesebb elő-
adások voltak a konferen-
cián? 

— Egy amerikai profesz-
szor az interferon hatásme-
chanizmusáról tartott átfogó 
előadást. Nem mondott sok 
újdonságot erről az elméleti 
kérdésről, de az alkalmazás 
szempontjából az is nagyon 
hasznos, ha valaki ilyen ma-
gas szinten foglalja össze, a 
kutatások eddigi eredmé-
nyeit. Egy norvég tudós az 
interferon bakteriális fertő-
zésekben játszott szerepéről 
beszélt. Régen úgy gondol-
ták, hogy az interferon csak 
a vírusok szaporodását aka-
dályozza a sejtekben. Most 
ő arra figyelt fel, hogy bi-
zonyos baktériumok szapo-
rodását is gátolja. Egy má-
sik amerikai professzor ar-
ról számolt be, hogy milyen 
hatással van patkányok im-
munrendszerére és interfe-
rontermelésére az űrutazás. 
Arra a következtetésre ju-
tottak a kutatások során, 
hogy a Földön kívüli tar-
tózkodás gátolja az interfe-
rontermelő képességet. Az 
elmúlt évek eredményei 
alapján úgy tűnik, hogy az 
interferon nem csodaszer, de 
bizonyos. daganatos megbe-
tegedésekre a jelenleg bir-
tokunkban lévő legjobb szer. 
Elképzelhető az is, és az 
újabb kísérletek épp erre 
tapogatóznak, hogy a citosz-
tatikus anyagokkal együtt al-
kalmazzuk. Végül pedig azt 
kell mondanom, az interfe-
ron azért is kedves nekem, 
mert' rövidesen Magyaror-
szágon is törzskönyvezett 
gyógyszer lesz, és ennek el-
érésében munkatársaimmal 
együtt nagy részt vállaltam. 

M. T. 

Kitüntetés 
Benkő Lászlónak 

A Juhász Gyula Tanárkép-
ző Főiskola Magyar Nyelvé-
szeti Tanszékének volt tanít-
ványai, kollégái s a mai fő-
iskolai hallgatók köszöntöt-
ték szeptember 18-án Benkő 
Lászlót, a nyelvtudomány 

doktorát 75. születésnapja 
alkalmából. Dr. Békési imre 
főiskolai igazgató tolmácsol-
ta a művelődési miniszter 
jókívánságait, s az ünnepelt-
nek átnyújtotta a Szocialista 
Kultúráért" kitüntetést. 

» 

Oszi véradónap 
A JATE Vöröskereszt Szer- központban, 15—19 óra kö-

vezet hagyományos őszi vér- zött pedig a Kossuth L* su-

r v Z ^ ó k a r i o - Z / ó r a ' ^ - « kollégiumban (volt 
zött a SZOTE Vérellátó Al- Delep-szallo) varjuk. 

Falukutató tábor 
A JATE közművelődési bizottsága falukutató tábort 

szervezett a Veszprém megyei Dudaron, szeptember 7. és 
17. között, magyar és külföldi egyetemisták, fiatal szak-
emberek, filmesek részvételével. A rendezvényre napra 
pontosan a Szegedi Fiatalok Művészeti Kollégiuma által 
— szintén Dudaron — rendezett tábor ötvenedik évfordu-
lóján került sor. (Fél évszázada ez volt a művelődéstörté-
neti jelentőségű kollégium hallgatólagos búcsúja.) A meg-
nyitó ünnepségen részt vett dr. Gyuricza László, az 
MSZMP Veszprém Megyei Bizottságának első titkára, or-
szággyűlési kepviselő, dr. Csákány Béla, a JATE rekto-
ra, dr. Kocsondi András nevelési rektorhelyettes, s a köz-
ség és a megye más vezetői. A tábor tíz napja alatt szá-
mos dokumentum- és amatőrfilm készült, többek közt a 
Gulyás-testvérek többrészes filmszociográfiája Dudarról. A 
néprajzi, szociológiai és művelődéstörténeti tanulmányo-
kat a JATE önálló monográfiában adja ki. 

Bemutatkozik: 

A tudományos 
rektorhelyettes 
Kandidátus 29, nagydok-

tor 36, egyetemi tanár 38 
éves korában lett dr. Burger 
Kálmán. Első tudományos 
sikerei az ELTE-hez kötöt-
ték, ám vezetői adottságait 
a JATE-n próbálhatja ki. 

— Az ELTE rangos ok-
tatójaként miért vállalta el 
1983-ban a JATE Szervet-
len és Analitikai Kémiai 
Tanszékének vezetését? 

— Megtiszteltetésnek te-
kintettem, hogy meghívtak 
a szegedi tudományegyetem 
egyik legnagyobb tanszéké-
re, irányítsam 50 emb^r 
munkáját. Az ELTE-n egy 
független, kis csoportot ve-
zetve kiélhettem szakmai 
ambícióimat, melynek ered-
ményeként 2-3 évenként 
könyvet jelentethettem meg, 
sokat jártam külföldön (ven-
dégprofesszor voltam többek 
között az USA-ban,- Svéd-
országban, Angliában, az 
NSZK-ban). A szegedi tu-
dományegyetem e jóhirü 
tanszékének vezetését azért 
is vállaltam, mert lehetősé-
get kaptam arra, hogy az 
oktatás és a kutatás terüle-
tén megvalósítsam azokat az 

elképzeléseimet, melyekre 
korábban nem volt lehető-
ségem. 

— Például? 
— Nagyon szeretek oktat-

ni, így egy héten hat óra 
előadást tartok vegyészhall-
gatóknak. A tudományág ál-
landóan fejlődik, vagyis az 
ugyanazon tárgyból tartott 
előadásom minden évben 
változik. Éppen ezért nem 
írok tankönyvet, vagy jegy-
zetet, hanem a legfrissebb 
tudományos publikációk sok-
szorosíttatásával segítek a 
hallgatóknak, hogy minél 
jobban felkészülhessenek a 
vizsgára, a szakmájukra. A 
tanszéken dolgozó 25 diplo-
más szakember közül 10 ku-
tatási profilja az, amivel 
jómagam is foglalkozom. A 
fémkomplexek kémiája ér-
dekel, vagyis az, hogy fé-
mekkel találkozva a külön-
böző biológiai anyagok szer-
kezete, kémiai tulajdonságai 
és ezzel hatása hogyan vál-
tozik meg. A vizsgálatok 
kapcsán, illetve eredmé-
nyeink hasznosítása érdeké-
ben igen kiterjedt a hazai 

és külföldi kapcsolatrendsze-
rünk. 

— Július óta ön a JATE 
tudományos rektorhelyette-
se. Milyen feladatokat lát 
megvalósitandónak? 

— A szegedi tudomány-
egyetem nemzetközi kapcso-
latainak ápolását, bővítését 
fontosnak tartom. Meggyő-
ződésem ugyanis, hogy nem 
attól függ egy tudományos 
intézmény színvonala, hogy 
mely országban, mekkora 
városban van, hanem attól, 
hogy tanszékein milyen ku-
tató- és oktatómunka folyik. 
Az eredmények nemzetközi 
megismertetése pedig növeli 
az egyetem tekintélyét. Má-
sik feladatom a tudomány-
szervezés. E területről ko-
rábbi munkám kapcsán, il-
letve több akadémiai bizott-
ság tagjaként tapasztalatot 
gyűjtöttem. Most itt az al-
kalom, hogy kamatoztassam. 
Az eredményekhez azonban 
pénzre, műszerekre lenne 
szükség. A jelenlegi gazda-
sági körülmények között ne-

héz lenne arra válaszolni, 
hogy tisztségviselésem ideje 
alatt elképzeléseim mennyi-
ben válhatnak valóra. 

— Eddig a természettudo-
mányok művelőivel állt szo-
rosabb kapcsolatban. Rek-
torhelyettesként a bölcsé-
szek, a jogászok elvárásai-
nak is meg kell felelni;.. 

— Örülök, hogy kapcso-
latba kerülök a másik két 
kar oktatóival, kutatóival, 
nem bánom, hogy megisme-
rem a gondjaikat. Annál is 
inkább, mert érdekelnek a 
művészetek és a társadalom-
tudományok. Moct, a beszél-
getésünk után például A 
bolygó hollandi előadására 
megyek. Feleségem közgaz-
dász, így ezen a területen 
is „otthonosan mozgok". 

— A hét nagyobbik felét 
Szegeden tölti, itt dolgozik. 
Családja viszont Budapesten 
ét... 

— Igen, de ez nem jelent 
problémát. Gyermekeink 
már felnőttek, családot ala-
pítottak. Feleségem hétköz-
ben szintén a munkájával 
foglalkozik, a közgazdasági 
tudomány doktora, az Or-
szágos Vezetőképző Központ 
főosztályvezetője. Amikor 
viszont hét végén otthon 
vagyok, akkor együtt a nagy 
család . . . Hétfőn pedig az 
akadémián vagy valamelyik 
hivatalban irftézem az ak-
tuális ügyeket. Korábban is 
többször voltam hosszabb 
ideig távol a családomtól. 
Akkor külföldön, most Sze-
geden teszem a dolgom. 

Ü. I. 

Főiskolai tanszékvezetők: dr. Lengyel Zsolt 

„A tudományos munka nem önnön magáért való" 
Évszámok iránt érzékeny olvasóink bizonnyal emlé-

keznek még az 1986. novemberi első lapszámra, mikor a 
tanárképző főiskola tanszékvezetőit bemutató sorozatunkat 
megkezdtük. A sorozat folyamatossága ez év szeptembe-
rében ugyan megszakadt, de ez csak annyit jelent, hogy 
mostantól az oldalszámcsökkenés ellenére folytatódik, az 
iránta megnyilvánuló érdeklődés miatt. 

Vannak igazi véletlenek, és 
vannak álvéletlenek. Igazi 
véletlennek tekinthetünk va-
lamit akkor, ha a létrehozó 
okok egészen esetleges mó-
don szerveződtek okozattá. 
Ha azonban az okok kombi-
nációja csakis és kizárólag 
ezt az eredményt hoznatta 
létre, amit létrehozott — nos, 
itt már szó sincs véletlenről. 
Ezzel együtt igen gyakori, 
hogy az emberek , egy része 
mit sem tud a számukra Hát-
térnek minősülő helyeken 
zajló folyamatokról, melyek 
szükségszerűen vezetnek a 
fait accomplihoz — amit így 
véletlennek tekintenek. Ez hát 
a klasszikus álvéletlen; erre 
példa dr. Lengyel Zsolt főis-
kolai főigazgató-helyettessé 
válása ez év július elsejetől. 
Lengyel tanár úr egyébként 
az orosz nyelv és irodalom 
tanszékének vezetője, kuta-
tási területe pedig a pszicho-
lingvisztika. 

— A pszicholingvisztika 
sok mindennel foglalkozik ... 
Tanár urai mely területei er-
dekük leginkább? 

— A nyelvelsajátítás témá-
ja foglalkoztat, az anyanyelv, 
majd az első idegen nyelv el-
sajátításának problematiká-
ja. Ezen belül legfőképpen a 
kezdeti, gyerekkori szaka-
szok. Ha meg kellene hatá-
roznom, mivel foglalkozik a 
pszicholingvisztika, azt mon-
danám: megvizsgálja, hogy 
egy-egy nyelvészeti kijelen-
tésnek mi és mennyi a pszi-
chikai realitása. Nyelvészeti 

kijelentés például, hogy igé-
nek nevezzük ezt és ezt, ma-
gyarán: definiáljuk az igét 
A definícióban kívülről be-
vitt, jórészt formai elemek is 
vannak, a lényegét azonban 
még a műveletlen, mondhat-
ni naiv beszélő is érzi. 

— Tehát mindenkinek van-
nak bizonyos rejtett gram-
matikai ismeretei? 

— Pontosan. Ezeket tárja 
föl a pszicholingvisztika, az 
alkalmazott pszicholingvisz-
tika pedig, melynek művelő-
je vagyok, ezeket igyekszik a 
nyelvészeti tételekkel össz-
hangba hozni. 

— A nyelvészeti tételek 
megfoga'mazói gondolati 
úton jutottak el fölismerése-
ikhez. Ezt az utat (pzrsze 
mesterségesen megkönnyít-
ve) kellene eszerint bejárni-
uk a nyelvtanulóknak? 

— Igen. Ha a tanuló a sa-
ját meglevő, rejtett gramma-
tikai ismereteiből kiindulva, 
a megfelelő oktatási módsze-
rek által támogatva, mintegy 
önmaga fedezi föl az egyéb-
ként már megfogalmazott 
nyelvi tételeket, alkalmazá-
suk jóval magától értetődőbb 
lesz számára, mint egyeb-
ként. A „fölfedezés" módja 
többféle lehet; minden 
nyelvtanuló alkalmaz vala-
miféle elsajátítási stratégiát. 
Ha a tanuló ötösre tudja az 
idegen nyelvet, abból csak az 
derül ki, hogy elsajátítási 
stratégiája megfelel a tanar, 
a tankönyvek, a feladatok 
stratégiájának. Ha a tanuló 

megbukik az adott idegen 
nyelvből, stratégiája homlok-
egyenest ellenkezik az elfo-
gadottal, melynek osztályo-
zás által szerez érvényt a ta-
nár. 

— A jövő útja pedig?... 
— A többtankönyvüség. A 

jelenlegi helyzeten kizárólag, 
az javíthat gyökeresen, ha 
ugyanaz a tananyag többféle 
tankönyvben, többféle mód-
szerrel, többféle megközelí-
tésben lesz elsajátítható. Már 
az is eredmény lenne, ha a 
tanár a neki megfelelő lan-
könyvtípust választhatná. 

— Hiszen nem hallanák 
napról napra a gyerekek: 
„igaz, hogy a tankönyv nem 
meifelelő, a munkafüzetek 
rosszak, de hát ez van, ezt 
kell tanulnunk.. " 

— Erről van szó . . . Ugyan-
ezt elmondtam mar az 
NSZK-ban, Svédországoan is, 
méghozzá nagy sikerrel, pe-
dig ott nem küszködnek 
olyan nyelvi problémákkal 
mint ná lunk . . . A mi helyze-
tünk bonyolultabb. Finnugor 
koponyánk egységes módon 
ellenáll az indoeurópai nyel-
veknek, de épp ez az egysé-
gesség teszi lehetővé, hogy 
mibenlétét, rendszerét a 

pszicholingvisztika egyálta-
lán kutathassa. 

— Tanszékvezetői tevé-
kenységéről még nem esett 
szó... 

— Erről csak ennyit: tan-
székemet sikerült fölfejlesz-
tenem tudományos fölké-
szültség tekintetében . . . 
Praktikus eszközök álltak és 
állnak rendelkezésemre e té-
ren. 

— öntő l mint oktatási fő-
igazgató-helyettestől mit var-
hatnak a hallgatók? 
. — Mindenekelőtt a szüksé-

ges mértékűre csökkentem az 
adminisztrációt; a hallgatói 
kérelmek indokolt eseiben 
meghallgatásra találnak, sib. 
Bizonyos szakokon pedig sze-
retném beindítani az Ötéves 
képzést. 

— A főiskolának a tudo-
mányegyetemmel való egye-
sitéséröl vannak elképzelé-
sek ... Ennek egyik kezdő lé-
pése lenne ez? 

— Létre szeretnék hozni 
egyfajta dél-alföldi oktatási 
régiót, mely a kecskemeti 
óvó-, és tanítóképző, a bé-
késcsabai tanítóképző, a sze-
gedi tanárképző valamint az 
egyetem együttműködésén 
alapul. Hogy miért? Ma va-
laki nem azért tanít — pél-
dául — általános iskolában, 
mert az ilyen korú gyerekek-
kel szeret foglalkozni, hanem 
mert végzettsége ezt teszi le-
hetővé. A felsőoktatási intéz-
mények szoros együttműkö-
dése esetén képzettség és 
foglalkozás jóval vitálisabb 
módon válna külön . . . Mind-
ezek megvalósítása egyéb-
ként nem az ábrándok, ha-
nem a konkrét reáliák vilá-
gába tartozik. 

FARKAS CSA3A 

Egyetemi tanyásülés 
A meghívó rendes időben 

érkezett, s az egyetemi ta-
nácsülések szokásos időpont-
jára, csütörtök délelőttre 
szólt A színhely azonban 
nem a jól megszokott rek-
tori tanácsterem, hanem „az 
egyetem által alkotó- és üdü-
lőház céljára megvásárolt 
ásotthalmi iskola." Az épü-
let: igazi békebeli tanyasi 
Iskola még Klebelsberg Ku-
nó építette, s most az egye-
tem építteti újjá. 

A tanács három napiren-

di pontot tárgyalt meg. Meg-
vitatta az 1986/87-es tanév 
feladatterv teljesítéséről szó-
ló beszámolót. Az írásos 
anyaghoz Csákány Béla rek-
tor fűzött szóbeli kiegészíté-
seket majd többen hozzá-
szóltak. A második napiren-
di pontként megtárgyalták 
és elfogadták az idei tanév 
feladattervét. A szeptember 
24-i tanácsülés bejelentések-
kel ért véget, amelyek során 
a testület ajánlást fogadott 
el Állami díjra. 

Egyetemközi szerződések 
A szegedi egyetemek ven-

dégeiként városunkban tar-
tózkodott prof. Norbert 
Kamp, a göttingai Georg-
August-Universitat (NSZK) 
elnöke és az egyetem két 
professzora. Gulya János és 
J R. Wolff. Látogatásuk 
alatt további három eszten-
dőre meghosszabbították a 
József Attila Tudományegye-
temmel 1984. május 22-én 
kötött, a két intézmény tu-
dományos együttműködésére 
vonatkozó szerződést. 

Hasonló tartalmú szerződés 
megkötésére került sor a 
göttingai egyetem és a Sze-
gedi Orvostudományi Egye-

tem között szeptember 23-
án, melyet prof. Norbert 
Kamp és dr. Szilárd János 
egyetemi tanár, a SZOTE 
rektora írt alá. A dokumen-
tum közös tudományos ku-
tatómunka megvalósítását, 
az e téren már létező együtt-
működés elmélyítését, a tu-
dományos szakirodalom, va-
lamint egyetemi oktatók, 
hallgatók é s tudományos 
munkatársak cseréjét irá-
nyozza elő. Az együttműkö-
dést a felek a későbbiekben 
az orvostudományok minél 
több ágára ki kívánják ter-
jeszteni. 
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